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Úvod 

 

Letošní rok 2009 nebyl příliš zdařilý. Na podniky už tvrdě dopadla krize a do konce 

roku rychle přibývalo nezaměstnaných. První známky se projevily už koncem minulého roku a 

situace se dále zhoršovala. Propad se začal ukazovat poklesnutím prodeje aut, začalo omezování 

práce, zavírání podniků a propouštění. Jak jsme byli před sametovou revolucí závislí na těžkém 

průmyslu, tak po ní jsme se stali závislými na výrobě aut. Omezování výroby zvýšilo 

nezaměstnanost až na bezmála 10 %, na mnoha místech i více. Po letech ekonomického růstu 

jsme se začali učit skromnosti. Ukázalo se, jaká chyba bylo, nedávat si peníze stranou v době 

blahobytu, jako stát jsme žili nad poměry a toto období předložilo účet. I v našich podnicích v 

obci ubývalo zaměstnanců. 

Pan Paroubek byl nejvýraznějším politikem letošního roku. Ačkoliv byl v opozici, 

podařilo se mu sesadit vládu – bohužel uprostřed našeho předsednictví v Evropské unii a byla 

z toho světová ostuda. Díky jeho zásahům se podařilo odložit parlamentní volby, a protože se 

postavil proti krácení mateřské dovolené, jak bylo navrženo v šetřícím balíčku, navíc se krácení 

mělo nejvíce týkat matek s menšími příjmy, oblíbenost pana Paroubka rostla. Kde na všechno 

vzít peníze? 

Ve světě nebylo klidněji, došlo k mnoha krizovým situacím, způsobených přírodou, ať 

to byly prudké lijáky, provázené potopou či zemětřesení, hurikány, vlny tsunami, jinde  

sucho, ... Nedokončené vyřizování různých nároků mezi státy válkami mělo vliv i na 

pokračování účasti našich vojáků v těchto zemích, což se mnohým nelíbilo, ale kdo ví, co by 

bylo, kdyby tam nebyli? 

I bez těchto hrůz u nás stačily excesy ultrapravice, které byly završeny zapálením domku 

Romů a těžkým popálením dvouleté holčičky. Jen zázrakem ji lékaři udrželi při životě s 

nenapravitelným poškozením celého těla. Vyprovokovaly násilnosti v cizích zemích násilnosti 

i u nás? Během roku se opakovaly extremistické pochody, kde se radikálové chovali jako 

nacisté a provokovali už svým oblečením. Jak se před nimi chránit, když známá Dělnická strana 

(násilníků) nemohla být právně zrušena? 

Aby těchto nepěkných poznatků nebylo dost, na závěr ostuda přímo světová. Na 

univerzitě v Plzni se stali právníky lidé, kteří vlastně nestudovali, získali titul za pár dní, jejich 

diplomové práce byly opsané, oponoval jim profesor s jinou kvalifikací. Tato ostuda se týkala 

i některých známých lidí i v politice. Jak se to mohlo stát, jak se s tím vyrovnat? 

Negativní zprávy se na nás hrnou denně, takže jak bilancovat dvacet let od sametové 

revoluce? Tato bilance je velmi rozpačitá, lidé cítí, že tak si ten vybojovaný život 

nepředstavovali. Jejich velká důvěra v počátku se změnila v nedůvěru a zklamání. Tento systém 

také není spravedlivý, jen politický vliv jedné strany nahradil tlak a to bezohledný, tlak 

ekonomický. Pro zklamání nevidíme pozitiva dnešní doby. 

Při pohledu na problémy ve světě jsme na tom vlastně dobře. 
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Počasí 

LEDEN – první dva dny zataženo, nevlídno, minimální sněžení, mrazy v noci přes deset 

stupňů, občas větrno. Když se připočetly mrazy koncem prosince, tak do 9. ledna to bylo 15 dní 

holomrazu. Teplota klesala až k -16°C, sněhová peřina velmi slabá, toto počasí dělalo vrásky 

zemědělcům a zahrádkářům. Koncem první dekády začal padat sníh, i u nás, na Hané byla 

slušná 10cm vrstva. Krásná bílá zima díky nočnímu sněžení. Občasná jinovatka zdobila přírodu 

a ploty svátečním kabátem. Třetí dekáda přinesla oteplení, mrzlo v noci, maximum -4°C, přes 

den až +5°C. Občas pršelo a sníh valem mizel. Čas ukázkově chřipkový. Tak jsme v lednu užili 

jen málo bílých dní, počasí většinou depresivní – zataženo a ke konci měsíce nebylo po sněhu 

památky. 

 

ÚNOR – první únorový den potěšil bílou záplavou. Ochlazení bylo slabé, tak sníh 

zakrátko zmizel a už třetí den stoupal teploměr hodně nad nulu. V druhé polovině dekády pršelo 

– zahradnický déšť – a sedmý den bylo nejtepleji od 1. ledna. Svítilo slunce a hřálo nás 12°C. 

Další den začalo zase pršet. Začátkem druhé dekády začala sněhová kalamita, mrzlo, i když ne 

moc (-5°C) a do konce druhé dekády sněhu i mrazu přibývalo. Po poměrně teplém lednu tolik 

sněhu překvapilo. Sněhová peřina chránila pole a zahrady, i když u nás nebylo tolik sněhu jak 

v jiných částech republiky. Zde města vyhlašovala sněhovou kalamitu. Až do předposledních 

dní sněhu přibývalo, poslední dva dny oteplování. Platí, že únorové zimy se obávali cikáni. 

Před 3 lety v tuto dobu u nás hory sněhů a zima mimořádná až do konce dubna. V loňském roce 

v tuto dobu sněhu minimum. 

 

BŘEZEN – začalo oteplení, sníh valem mizel, pomohly 3 dny dešťů. Na mnoha místech 

hrozily zátopy, u nás jen přibylo vody v potoce. Jen jeden den první dekády slunečno – na MDŽ 

8. března, druhá dekáda spíše chladná, často až moc pršelo, některý den propršel i s nocí. Slunce 

vzácné, za to větry a mnohdy silné, časté. Příroda se přesto pomalu probouzela. Od začátku 

měsíce první sněženky, poté bledule a čemeřice. Letos krásně kvetl vřes, bergenie růžověla 

koncem druhé dekády. Třetí dekáda přinesla znovu zimu, sněžilo, přes den sníh s deštěm, v 

noci kolem -5°C. Až do konce měsíce nijak moc tepla nebylo, slunce se schovávalo do hor a 

podhůří. I loni v tuto dobu byly velké výkyvy počasí. Letošní březen byl mokrý. 

 

DUBEN – už 2. bylo mimořádné teplo, +18°C, skokově se oteplovalo. Další den už 

21°C, na sluníčku 34°C. Po celou první dekádu teplo, bez deště, který ale chyběl. Kvetly 

narcisy, talovín, ladoňka, rozkvetla sakura, modřence, květiny předběhly keře, šeříky se teprve 

probouzely. Poslední den dekády +25°C. Velikonoční svátky velmi teplé (loni mimořádně 

chladné, průměrná teplota kolem 0°C). Již v roce 1962 byly teplé Velikonoce, ale jen 16,5°C, 

letos skoro o 10°C více. Podle meteorologů z Klementina v Praze tak teplo nemohl pamatovat 

nikdo z nás, protože jsme překročili rekord z roku 1873, kdy bylo naměřeno 23,3°C. Při 

současném teplém počasí se na horách stále ještě lyžovalo, i když sníh byl mokrý, ale v silné 

vrstvě 1 metru. Série extrémně teplých dnů pokračovala a nebylo bez zajímavosti, že v naší 

republice bylo nejtepleji z Evropy, předstihy jsme i jižní státy. Ani v Klementinu (měří od roku 

1775) nebyly zaznamenány v tuto dobu tak dlouhotrvající extrémní teploty, stále přes 20°C. 

Teplo pokračovalo, vlastně jsme šli „z kožichu do plavek“. Ke konci druhé dekády mírné 
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ochlazení, teploty do 16°C, silný vítr. Příroda si přispíšila, všechno kvetlo najednou. Před Jiřím 

(24.) konečně zalito, ochlazení na 12°C. Hned další den silné větry mnohde omezily zapálení 

ohně na den čarodějnic. Do konce měsíce už nezapršelo, bylo sucho. 

 

KVĚTEN – pěkný První máj, další dny ochlazení, chybí déšť. Mraky kolem nás, ale 

pršelo jinde. Ten jeden noční deštík v první dekádě byl na současné sucho slabý. Teploty se v 

půli dekády zvýšily, pohybovaly se kolem 20°C, noci chladnější, bez mrazíků. Sucho, sucho, 

ale díky mokrému březnu např. řepka velmi pěkná. Druhá dekáda začala odpoledne pořádným 

deštěm, střídavě větrno, klidno velmi málo. Ledoví muži prošli bez povšimnuti – 25., 26. a 27. 

– jen ten třetí den se ochladilo a padal studený déšť. Květen končil chladně, na horách nový 

sníh, až 10 cm. Teplota se změnila náhle ze dne na den, rozdíl až 15°C. Jinde v okolí bouřky s 

následným poškozením nejen přírody, ale i domů. Celý měsíc chudý na vodu, pravý opak 

přísloví, že v máji nemá pastýřovi oschnout hůl. Loni byly v tomto měsíci vedra. 

 

ČERVEN – a chladno pokračovalo, konečně pořádný déšť, obloha častěji zatažená, 

větřík se v první dekádě měnil na silný vítr. Počasí nám moc nepřálo. Teploty některé noci pod 

5°C, přes den nedosahovaly 20°C, častěji kolem 15°C, se severním větrem na červen nic moc. 

Začátek měsíce rozhodně nebyl letní, Den dětí 1. propršel a byla zima. Až do poloviny měsíce 

jsme se neohřáli. První dva slunečné dny 14. a 15., vedro rozhodně ani se sluníčkem nebylo. 

Konec druhé dekády deštivý a ochlazení až o 10°C. 21. v 7 hodin začalo astronomické léto, 

počasí tomu neodpovídalo, polojasno, trochu slunce, poměrně chladno. Další den 13°C, pršelo, 

foukalo, bylo nevlídno. Déšť by nevadil, ale takové chladno v červnu? Koncem měsíce řádily 

bouřky, provázené vichry s průtrží mračen, poslední den kroupy v Olomouci, u nás jen prudší 

deště hlavně v noci. Denní déšť byl obvykle mírný, zahradnický. Půda byla napitá deštěm, a 

když se poslední den objevilo slunce, bylo venku jako v prádelně. Vlhkost velká, prádlo neschlo 

jako jiná léta v tuto dobu. Počasí bylo na tuto dobu extrémní, konec školního roku nic moc, 

kolem obce to bouřilo, ale ten poslední den nepršelo.  

V Olomouckém kraji řádila voda hlavně na Jesenicku. Nám se tyto hrůzy vyhnuly, ale 

bedlivě byly sledovány zprávy o zátopách podobných jako v letech 1992 a 1997. Letošní 

povodně byly náhlé, nečekané, tomuto typu se říká bleskové a nelze je předpovědět, voda padá 

v obrovském množství z mraků. Tyto lijáky navíc provázejí vichry. U nás až na několik 

zatopených sklepů se nic horšího nestalo. 

 

ČERVENEC – první den najednou 30°C, slunečno, parno, vlhko. Třetí den před 14 

hodinou se ničivá bouřka dostala i k nám. Lilo s malými krupkami, ulicemi tekl potok s hlínou 

z polí. Stačil dvacetiminutový liják a střed obce byl zavalen. Trochu se ochladilo, bylo tropicky 

vlhko. Od 22. června denně pršelo, pokud nelilo, teplo jen kolem 20°C. Teprve koncem druhé 

dekády výrazná změna teplot, jen kolem 16°C. Je to opravdu červenec? Začala třetí dekáda, 

konečně přestalo pršet. Jeden den vysoká teplota 32°C, znovu ochlazení, ale méně dešťů, jinde 

v republice silné bouřky. Kolem nás hřmělo, blesky se předváděly, ale přemíra vody spadla 

jinde. Konec měsíce konečně suchý – u nás – silný sluneční svit rychle vysušoval půdu. Za celý 

měsíc jen jeden tropický den. 
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SRPEN – Začátkem tropická vedra až 33°C, pokud ochlazení, tak do 24°C. Nepršelo, 

slunce sálalo a celou první dekádu se vedra střídala s ochlazením bez deště. A opět suchem 

půda praskala, o změně klimatu se již přestalo diskutovat, je to fakt. Teprve třetí dekáda přinesla 

déšť a ochlazení až na 10°C. U nás bouřka nebyla provázena přílivovým lijákem. Druhý den už 

jen zahradnický. Suchá půda lačně pila. Pak do konce měsíce letní počasí s tropickými 

teplotami. Loni byly také výkyvy počasí, ale ne tak výrazné. 

 

ZÁŘÍ – první den po prázdninách pěkně, až mohlo být dětem líto, že už jim začaly 

povinnosti, prázdniny za moc nestály, byly buď deštivé, zima nebo chvilku tropická vedra. Třetí 

den září sprchlo za letních teplot, další den ochlazení a silnější déšť, teploty klesly o 12°C, byly 

kolem 15°C. První známky podzimu. Do konce dekády oteplení, druhá pokračovala slibným 

babím létem a náhle znovu ochlazení bez slunce a bez deště. Stále se střídalo letní počasí s 

podzimem, bylo vlastně tepleji než obvykle v tuto dobu, mnohem méně i pršelo. Zvláštností 

letošního konce astronomického léta byly poměrně vysoké noční teploty. I ta nejstudenější rána 

neklesla pod 9°C. Vlastně i loni jsme zaznamenali skokové teploty. 

 

ŘÍJEN – chladná rána, teplejší dny a studené noci. Málo, moc málo vláhy do půlky první 

dekády, zapršelo jen jednou. Ve druhé půlce dekády začaly být teplejší noci a hlavně pršelo. 

Ve dne bylo až 25°C, 7. dokonce rekordních 27°C. Byl překonán rekord z roku 1966. Další dny 

znovu ochlazování a silný vítr. První 3 dny druhé dekády se počasí měnilo skokovým 

způsobem, první den 25°C a za dva dny jen 5°C. Na horách sněžilo, ale nejen na horách, sníh 

padal i ve výšce 700 m n. m. V půlce této dekády 3°C a silný studený vítr. Stále pršelo s 

občasnými přestávkami a na tuto dobu začalo velmi chladno. Na horách tolik sněhu, že se 

vytvořily závěje. Podle meteorologů bylo na Lysé Hoře (Beskydy) vice jak 1 m sněhu, a to bylo 

i v roce 1897 – převzato z vysílání rádia. Začátek třetí dekády byl přece jen vlídnější, mírně se 

oteplilo, po týdnu se na nás opět usmálo slunce. Poslední dny podzimní čas s ranními mlhami 

a občasným sluníčkem. Říjen byl mokrý, hodně pršelo. 

 

LISTOPAD – jinovatka, i přes den slabě pod nulou. Výzdoba na hrobech odolává 

mrazíkům, ale jak dlouho? Poslední léta bývalo v tuto dobu tepleji. 4. jsme se probudili do 

sněhového poprašku, který během dopoledne zmizel. Je podzim, drobně pršívalo, zataženo. 

Plískanice se vyřádily v druhé půli první dekády. Jen jeden trochu slunečný den. Ve druhé 

dekádě déšť, zataženo, občas dost foukalo, ale bylo poměrně teplo až 15°C. V půli měsíce bylo 

příliš teplo na tuto dobu, nemrzlo, netypické podzimní počasí, místo deště spíše mžilo. Teploty 

odpovídaly měsíci září. Říjnové počasí jako by už předpovídalo zimu, ale listopad to svými 

teplotami zvrátil. Až do konce měsíce mimořádné teploty, koncem už tolik nepršelo a objevily 

se první mrazíky. 

Letošní podzimní počasí podle klimatologa je dalším důkazem, že se klima u nás mění. 

Rozostřují se roční období. Ráno se probudíme a nevíme, jestli je léto nebo podzim. Počasí je 

nevyzpytatelné, letos to byly prudké přívalové deště, které se objevovaly v nebývalé míře, nebo 

řetězce bouřek řádících na jediném místě, či dusné léto, kdy ke konci dne nepřicházelo dříve 

obvyklé ochlazení. Mění se počasí? Podle dlouhodobých teplotních průměrů za desítky let 

dozadu nejspíše ne, ale stále častější jsou veliké výkyvy, kdy jsou třeba i během jedné zimy 
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skutečně silné mrazy a pak zase nadprůměrně teplé dny. (Převzato z MF Dnes 8. října, strana 

4, článek „Je teplo jako v Římě“) 

Přísloví: „Na svatou pannu Kateřinu (25. listopadu) sluší se schovat pod peřinu.“ 

Taková zima rozhodně nebyla, spíše její pravý opak. 

 

PROSINEC – mírná zima do půle první dekády, jeden noční mrazík, přes den mezi 3–

8°C, slabý vítr. Sníh na horách zmizel, a že ho bylo a zatím nově napadlo jen moc málo. Teplota  

na horách neumožňovala technický sníh pro lyžaře, což bylo pro ně veliké zklamání. Ani druhá 

půlka dekády nebyla zimní, občas déšť, mrholení, nepříjemné, vlezlé chladno. Mírné ochlazení 

ve druhé dekádě, 13. po ráno -3°C, začal padat drobný sníh, ale bylo ho jak šafránu. Konečně 

16. sněží, začalo být kolem nás bílo, mrzlo. 19. a 20. arktické dny až -11°C. Zima, zima, zima, 

konečně! Dlouho nevydržela, začátkem třetí dekády silné oteplení, sníh zmizel během 24 hodin, 

pomohl tomu i déšť. Sbohem bílé Vánoce, na Štědrý den zataženo, kolem 10°C, na Boží hod 

rekordní teploty 12°C u nás, jinde v republice i 16°C. Na Štěpána ochlazení, trochu větrno, 

noční mrazy do -5°C, přes den až 3°C. Rok končil zataženou oblohou, mrholením, deštíkem, 

mlhou. V noci mrazíky, přes den nad nulou. 

Místo scenérii Ladových obrázků zimy zažíváme zimy bez sněhu, v létě buď velké 

sucho, nebo z ničeho nic udeří povodně. Starší generace se shoduje – to za našich mladých let 

nebylo – a měli pravdu. Před 50 lety se odlišilo jaro od léta i od zimy a nyní s tím máme 

problémy. 

Podle světových meteorologů byl tento rok 5. nejteplejším rokem od roku 1850, kdy 

začalo celosvětové měření. 

Volby 

Volby do Evropského parlamentu ve dnech 5. a 6. června 2009. 

Ze zkušeností z dřívějších let při těchto volbách nikdy nebyla valná účast voličů, čímž 

vyjadřovali svůj vztah k této instituci. 

Stejně jako v celé zemi i u nás se zúčastnilo rekordně málo voličů. Volit mohlo 1 115 

voličů, volilo jen 288, z toho 2 hlasy nebyly platné. Vyjádřeno v procentech: 25,83 %. 

Volební komise: Miroslava Dadáková, Jaroslava Mikšíková, Alžběta Oračková, Ivana 

Pelíšková, Radek Sleha a Alois Skácel. Náhradnicí byla paní Jana Svobodová, která nemusela 

nastoupit, dostavila se celá komise. Slib byl složen 13. května tohoto roku. Průběh voleb 

zapisovala paní Iveta Vyroubalová, která má s touto činností dlouholeté zkušenosti. 

Z 33 zaregistrovaných stran dostalo u nás alespoň jeden hlas 18 stran. Nejvýraznější 

strany: ODS 97 hlasů, ČSSD 72 hlasů, KSČM 36 hlasů, KDU-ČSL 19 hlasů a Suverenita 12 

hlasů. Ostatní z 18 nedosáhli ani 10 hlasů. Zklamáním byla Strana zelených, která získala jen 4 

hlasy, méně než např. Strana důstojného života či Starostové a nezávislí. 

V sadě hlasovacích lístků měla ODS číslo 4, ČSSD č. 33, KSČM č. 21, KDU-ČSL č. 19 

a Suverenita č. 5. ČSSD tak byla posledním volebním listem v celé sadě hlasovacích lístků. 

Do Evropského parlamentu byl zvolen pan JUDr. Richard Falbr, člen ČSSD.   
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Obecní úřad 
 

OÚ vede evidenci obyvatelstva, matrika ale na obci není, Hněvotín spadá pod Magistrát 

města Olomouce. Stavební rozhodnutí v obci spadá pod Stavební úřad Lutín, vzdálený 3 km 

směrem na západ. Sama naše obec je členem dobrovolného svazku obci – DSO – Mikroregion 

Kosířsko a Region Haná. 

OÚ měl letos 6 zaměstnanců a od června jen 5 zaměstnanců. Zastupitelstvo tvořilo  

9 zastupitelů. Jmenovitě: Ing. Jaroslav Dvořák – starosta, Miloslav Antl a Ing. Tomáš Dostál – 

místostarostové a 6 členů – Mgr. Ivana Filkászová, Vladimír Jurtík, Jana Mrkusová,  

Ing. Jaromír Sleha, Josef Studený a MVDr. Vratislav Šulc. Odměny členů zastupitelstva činily 

742 919 Kč, sociální zabezpečení 122 666 Kč a zdravotní pojištění 66 857 Kč, celkem  

932 442 Kč. Mzdové náklady za celý rok činily letos 3 064 296 Kč (viz příloha účetní uzávěrky 

za rok 2009). Tyto peníze byly vydávány na mzdy za péči o silnice, pitnou vodu, se kterou byly 

letité potíže, nyní už menší než dříve, dále na školu, knihovnu a Kulturní dům. K péči nutno 

připočítat i bytové hospodářství, i když nevelké, činnost místní správy a volby. Největší zátěží 

na finance byla péče o vzhled obce, vydání činila 1 650 953 Kč. Druhé místo zaujala činnost 

místní správy a pak škola. 

Obec má řízenou příspěvkovou organizaci obce Hněvotín – Základní škola a mateřská 

škola Hněvotín, okres Olomouc. Dále tu fungovala organizační složka obce a tou byla od  

16. dubna 2003 Obecní knihovna. 

Do dlouhodobého majetku byla započítána suma na začátku roku 133 016 234,- Kč, 

přírůstek činil 17 827 854,- Kč a úbytek byl 3 134 320,- Kč, a tak konečný stav byl  

147 709 768,- Kč. Do majetku obce patři budovy, stavby, samostatné movité věci – i dopravní 

prostředky, pozemky, umělecká díla a ostatní. 

V obci bylo proinvestováno na uvedené akce celkem za 28 778 036,- Kč a patří k nim 

intenzifikace vodáren, inženýrské sítě Za Školou, Za Hřištěm, U Zahrádek, K Potoku i přístavba 

ZŠ čp. 250 a rekonstrukce ZŠ čp. 101 – více o škole v kapitole škola. Dále nemalé peníze stálo 

veřejné osvětlení Zákostelí, revitalizace veřejných ploch, veřejné přípojky kanalizace, oprava 

požární techniky, revitalizace Topolanské a Kouta a rekonstrukce komunikace II/570 

Olomouc–Lutín. 

Bylo nutno si půjčit. K 31. 12. 2007 byla poskytnuta půjčka ve výši 9 680 933 Kč a ke 

konci tohoto roku se už splatilo ve čtvrtletních splátkách (243 000,- Kč) 2 916 000,- Kč. Při 

pravidelných splátkách zůstatek půjčky bude splacen do 7 let. Na tuto půjčku byl zastaven 

majetek obce Statním fondem životního prostředí a to budovou čp. 101, budovou čp. 253 a 

budovou čp. 47 i s pozemky. 

Pohledávky po splatnosti – vodné, stočné, pes, komunální odpad, nájemné, služby – 

činily 240 151,- Kč. Nejvíce dluhů bylo na vodném a stočném. Případy se týkaly hlavně lidí 

žijících v cizině. 
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Naše obec vlastní ke konci roku 580 364 m2, tedy 58 ha pozemků. Jsou tvořeny převážně 

ornou půdou, komunikacemi a veřejným prostranstvím. Jen 1,5 ha se nachází mimo katastrální 

území Hněvotín a to v k. ú. Lutín, Těšetice a Olomouc. Od roku 2007 obec získala celkem  

92 260 m2 a prodala 60 451 m2 pozemků. Tyto pozemky byly získávány bezúplatně od 

Pozemkového fondu ČR, převodem z majetku Olomouckého kraje a Ředitelství silnic a dálnic. 

Přibyly i metry vyžádáním pozemků z majetku Lesů ČR v lokalitě Skal. V menší míře byly 

odkoupeny od občanů nebo Pozemkového fondu ČR. Odkoupení činilo jednu třetinu celkové 

výměry. Kupované pozemky byly většinou pro výstavbu rodinných domků, jen pozemky na 

východním okraji katastru – je to průmyslová zóna – pro GEMO, WANZL a Ministavebniny, 

což jsou podniky v obci. 

Audit hospodaření obce za rok 2009 dopadl dobře, drobný nedostatek ve fakturování 

nebyl považován za závažný a výsledkem byl text: „…byl zjištěn nedostatek podle 

předcházející zprávy. Ten však nemá takovou závažnost, aby zpochybnil významným 

způsobem hospodaření obce Hněvotín za rok 2009...“ Audit prováděla Auditorská a účetní 

kancelář Olomouc, s. r. o. Tato účetní uzávěrka ve všech podstatných aspektech podala věrný 

a poctivý obraz o aktivech a pasivech i finanční situaci v souladu s účetními předpisy, platnými 

v naší republice. 

Přílohy: Zpráva o výsledcích přezkoušení hospodaření obce Hněvotín za rok 2009 

              Zajímají vás pozemky obce? 

              Příloha účetní uzávěrky 2009 

              Zpráva nezávislého auditora 

Tato zpráva byla i odpovědí těm kterým se stále něco nelíbilo. 

 

V letošním roce proběhlo 6 veřejných zasedání: 

15. zasedání 19. 2. 2009 přítomno 8 zastupitelů účast 25 občanů 

16. zasedání 16. 4. 2009 přítomno 7 zastupitelů účast 29 občanů 

17. zasedání 16. 6. 2009 přítomno 8 zastupitelů účast 35 občanů 

18. zasedání 20. 8. 2009 přítomno 8 zastupitelů účast 35 občanů 

19. zasedání 15. 10. 2009 přítomno 8 zastupitelů účast 24 občanů 

20. zasedání 10. 12. 2009 přítomno 8 zastupitelů účast 13 občanů 

Nejčastěji chyběl pan Jurtík – zaměstnání řidič autobusu. 

 

Zatím co v loňském roce za velkou akci bylo považováno otevření pavilonu pro 1., 2. a 

3. ročník v budově ZŠ na Topolanské, letos to bylo otevření nově upravené a zvětšené Mateřské 

školky v čísle 101, bývalé školy pro 1. až 3. ročník. Právě loňským otevřením pavilonu se 

uvolnila celá budova a mohlo dojít k její celkové úpravě – blíže v kapitole Základní škola. 
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Stejně jako výstavba školky byla sledována přeměna Koutu v pěkný koutek naší obce. 

A povedlo se. V květnu proběhla jeho slavnostní kolaudace, přestřižení pásky bylo svěřeno paní 

Studené a panu Tenglerovi, kteří patří mezi nejstarší občany v Hněvotíně. Při této akci byla 

využita finanční částka z dotačních titulů Evropské unie. Rekonstrukce stála 5 milionů Kč a 

finanční spoluúčast obce byla jen 680 tisíc Kč. Další obecní prostředky už šly na vybudování 

veřejného osvětlení a na parkové úpravy. Nechybějí tu ani nové lavičky, ty teď bývají obsazeny 

za pěkných podvečerů spokojenými sousedy. Lze jen ocenit, že zde zůstaly původní vzrostlé 

stromy. A právě zde, v této v současnosti pěkné části obce, byla zrekonstruována nová Mateřská 

škola a část silnice mezi školou a farou upravena pro pořádání závodů dětí. 

Mimo výstavby rodinných domů byla vybudována komunikace v ulici Za Školou, 

dokončeny chodníky a parkoviště ve středu obce, položen živičný koberec v úseku Kulturního 

domu až k hlavní křižovatce u Panenky Marie, gloriet, dále vydlážděn prostor před hasičskou 

zbrojnicí a provedeny terénní úpravy ve středu obce. Důležitou akcí pro čistotu v obci bylo 

vyčištění dešťové kanalizace v hodnotě 1 mil. Kč. Drobné úpravy a opravy tento výčet 

zakončovaly a kdo sem přijede po delší době, snahu zastupitelů jistě ocení. 

V mnoha případech se dali přesvědčit i mnozí obyvatelé, kteří dříve na okolí svého 

domku nedbali. Vandaly, kteří nám ničili novou zeleň, se nesmíme nechat zastrašit. Takové 

ničitele lze najít v každé obci, jen je škoda, že se nedaří je přistihnout. Mnohdy je asi lepší, že 

unikají, protože by se mohlo stát, že by je lidé na místě vyplatili sami. 

Velká výstavba rodinných domů probíhala za fotbalovým hřištěm, mimo ni byly i 

změny uvnitř obce, kde se na volných místech také začalo stavět, a to rychlým tempem, 

například Za Kostelem, U Hřbitova, pokračovala i výstavba v ulici Za Chmelnicí a U Potoka. 

Takový rozvoj výstavby bydlení byl umožněn prací hlavně pana starosty Dvořáka a 

místostarosty Antla, kteří se postarali o všechna povolení, a nebylo jich málo. Byrokracie 

narůstala a stále narůstá. 

Ne všem občanům se líbí změna orné půdy na stavební místa, zdá se jim taková výstavba 

až překotná. Faktem zůstává, že dnes nepěstujeme na naší úrodné Hané, na hanácké půdě, 

pšenici, řepu, kukuřici a podobné komodity. Zrovna letos to byla většinou řepka, ze které se 

vyráběl nejen olej, ale i benzín. Dotování našeho zemědělství ve srovnání se západními zeměmi 

bylo stále slabé, a proto byly naše obiloviny drahé a špatně se prodávaly nejen u nás, ale hlavně 

ve světě. Tyto komodity dovážíme už jako mouku. Jediné, co bylo za poslední léta zvětšeno, 

byly chmelnice. Náš chmel neměl problémy s odbytem nejen u nás, ale hlavně v Německu. Je 

to tak dobře? Otázka, na kterou by byla různá i protichůdná odpověď, ale která je ta správná? 

To ukáže až budoucnost. 

V souvislosti s aktualizací územního plánu řada občanů žádala o změnu jejich pozemku 

na stavební, což ale ve všech případech nelze. Kdo by budoval vodovod, kanalizaci, plynovod, 

silnici, chodníky, veřejné osvětlení a za jaké peníze? Nelze z prostředků obce zhodnocovat 

soukromé pozemky. 

V letošním roce proběhla v Kulturním domě obce výměna všech oken i vstupních dveří 

a zároveň s tím proběhla rekonstrukce obou kanceláří včetně nového nábytku. Tyto úpravy byly 
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provedeny s pomocí fondu pro regionální rozvoj prostřednictvím Státního zemědělského 

intervenčního fondu. 

Práce zastupitelů lze vidět v obci na každém kroku. Kdo nechodí na veřejné schůze, 

může si 6x do roka o tom, co se v obci děje, přečíst ve Zpravodaji. Zde bylo možno se dočíst, 

že okna byla přímo v havarijním stavu, a proto bylo nutno zahájit první akce na „omlazení“ 

budov. Celkové náklady byly pro obec menší, protože jsme získali dotaci. Celková suma za 

výměnu činila 1 090 702 Kč. Získaná dotace činila přibližně jednu třetinu nákladů. 

Největším problémem je i letos stále se zvyšující hustota dopravy, zatížení hlukem, 

prachem i výfukovými plyny. Na hlavní trase Olomouc–Lutín na začátku i na konci byl 

vybudován ukazatel rychlosti, který se pro mnohé řidiče přece jen stal určitým omezovačem 

rychlosti. 

Letos se krize dotkla i obce, bylo nutno zmenšit výdaje. Bude zmenšená dotace na vodné 

a stočné, odvoz odpadků a podobně. Občané budou muset příští rok připlatit a nebude se jim to 

zcela jistě líbit. Chceme-li platit co nejméně za odpad, učíme se už několik let třídit. Učme se 

nyní rychleji, budeme míň platit. (Podrobně viz Kaleidoskop.) 

Pokud má obec něco platit, byť i nepřímo, zaplatí to občané. A podle nové vyhlášky 

(zákon o pozemních komunikacích od 1. listopadu tohoto roku) je povinností obce uklízet 

chodníky – tzv. chodníková novela. Doposud měl tuto povinnost majitel přilehlé nemovitosti, 

nyní vlastník chodníku a tím je právě obec. Peníze navíc za tento úklid nebyly. Obecní úřad ve 

Zpravodaji děkoval všem, kteří se o úklid před svým domem i nadále starali a bylo jich nemálo, 

nejen v zimě, ale po celý rok. Je to naše obec a tedy nepořádek, naše ostuda. Nás všech. Obecní 

úřad se bude snažit starat o ty chodníky, které občané dříve narození nezvládnou. Zatím to byl 

jen konec roku, příští rok už bude celý. Vzhledem k finanční otázce OÚ doufá, že občané budou 

pomáhat i nadále. 

Výsledkem práce OÚ bylo umístění v soutěži „Vesnice roku“ v Programu obnovy 

venkova mezi prvními obcemi. Komisi se líbil systémový přístup k obnově technické 

infrastruktury a podpora místního školství. 

 

Obyvatelstvo 
 

V roce 1995 počet obyvatel v naší obci přesáhl málo přes jeden tisíc. Do tohoto roku 

obyvatel stále ubývalo. Rokem 1995 se pokles zastavil a obyvatel přibývalo. Dostali jsme se k 

číslu 1 433 v současném roce. Za posledních deset let o 314 obyvatel více se zasloužila výstavba 

v obci, dále dobré spojení s Olomoucí, možnost pracovních příležitostí v obci a v poslední době 

i nově opravená část školy a školka. Roli zde hrála i možnost sportovního vyžití, běžného 

nákupu a různých služeb, mezi něž patřila třeba i sběrna čistírny. Nemalou úlohu má i soustavná 

činnost péče a vylepšení vzhledu obce – nové chodníky i celková úprava obce. 
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V letošním roce se přistěhovalo 54 občanů, odstěhovalo 24 lidí, narodilo se 12 dětí a 

odešlo na věčnost 10 lidí. Celkový přírůstek 32 občanů. 

Nejvíce lidí se přistěhovalo v květnu – 10, a v červnu – 8, nejméně v prosinci a srpnu – 

1, a v listopadu – 2. Byly to nevhodné měsíce pro stěhování? Únor, březen a červen nebyl 

poznamenán narozením dětí, zato květen, červenec a říjen přinesl po 2 dětech. Na odstěhování 

byly asi nevhodné měsíce leden, únor, srpen a prosinec, v dubnu a květnu se odstěhovalo po 6 

obyvatelích a nejčastějším důvodem byl odchod za partnerem či partnerkou. 

Narodilo se 8 děvčátek a 4 chlapci. Jmenovitě: Bartáková Lucie, Bartková Julie, 

Brejchová Julie Anna, Niessnerová Kamila, Skácelová Nikola, Šaková Natálie, Ševčíková Sára 

a Tichá Lenka. Chlapci: Köcher Kryštof, Martinek Tomáš, Procházka David a Švec Daniel. 

Úmrtí jmenovitě podle věku: Dvořáková Ludmila 94 let, Marková Anna 94 let,  

Polesová Štěpánka 89 let, Lepařová Božena 86 let, Bašta Václav 73 let, Mačák Petr 71 let, 

Navrátilová Mária 69 let, Žilka Václav 66 let, Pokorná Pavla 58 let a Macháč Miloslav 56 let. 

Přehled nejstarších občanů – 70 let a více: 

70 let Albrechtová Danuše, Hrudník Ladislav, Kočí Vlastimil, Mačáková Věra, 

Poláková Jiřina 

71 let Huňka Lubomír, Kobliha Jan, Mikšíková Jaroslava, Mlčochová Květoslava, 

Přecechtěl Antonín, Psotová Helena, Richterová Marie, Samec Jaromír, 

Sedláček Antonín 

72 let  Čuková Gertruda, Koblihová Veronika, Krček Jiří, Filip Bedřich, Marková Anna, 

Pokorný František, Polák Vladimír, Samcová Anna, Trbušková Květoslava 

73 let Benešová Oldřiška, Dokoupil Josef, Hrůza Milan, Kargerová Květoslava,  

Kočí Irena, Růžička Josef, Všetičková Milica, Zapletalová Helena,  

Zapletalová Vlasta 

74 let Albrecht Václav, Kalousková Marie, Kubínová Ludmila, Kvapilová Miroslava, 

Kvarda Lubomír, Zemková Marie 

75 let Březinová Břetislava, Jurenka František, Kameníček Jaromír, Kohoutová Alena, 

Macoun Josef 

76 let Beranová Marie, Flášarová Jindřiška, Kvardová Germanie,  

MVDr. Mlčoch Vladimír, Šindlerová Věra, Zapletal Zdeněk, Žižka Vladimír 

77 let Hryzbilová Emilie, Kočí Josef, Ledvinková Drahomíra, Piňosová Božena 
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78 let Bernátová Anežka, Kopečný Josef, Křížek Josef, Kvapil Jaromír,  

Piňos František, Vlčková Dobromila 

79 let Idesová Zdeňka, Klevar Jan, Maršálková Jaroslava, Onderková Růžena, 

Vlček Jan 

80 let Březina Miloslav, Čtvrtlík Josef, Doležalová Josefa, Chytilová Marie, 

Navrátilová Drahomíra, Onderka Miroslav, Svoboda Linhart, Zapletal Radomil 

81 let Karger František, Kenická Anna, Komínek Miloslav, Pavlíková Anežka, 

Toman Ladislav 

82 let Flášar Karel, Husařík František, Jurenková Růžena, Klevarová Marie, 

Romanovská Jindřiška 

83 let Dvořáková Eva, Chytil Leonard, Komínková Jarmila 

84 let Králová Květoslava, Lepařová Jiřina, Paráková Emilie 

85 let Čeplová Milada, Krčková Štěpánka, Osladilová Marie, Srnečková Růžena, 

Studená Marie, Tesařová Růžena 

86 let Navrátil Karel, Sléhová Marie 

87 let Špičáková Josefa, Šulcová Anna, Táborská Anna 

88 let Kabát Karel, Mlčochová Mária 

93 let Králová Ludmila 

94 let Ježková Jarmila 

96 let Dorazilová Marie 

 

Celkem 42 mužů a 61 žen. Mezi staršími občany je patrná převaha žen, která ve věkové 

struktuře od 18 do 70 let je opačná. 

Dospělí: 606 mužů, 574 žen 

Děti: 114 chlapců, 138 dívek 

Celkový průměr 37,64 let statistika obce Podle ní patříme mezi obce s dobrou věkovou 

strukturou. 

Do manželství vstoupilo 8 párů, konaly se ponejvíce v Olomouci, jen první v dubnu v 

Náměšti na Hané a zářijová v Kurdějově na okrese Břeclav. I v letošním roce jsme se nevyhnuli 

rozvodům, ale postihlo to jen 3 páry, což bylo podstatně méně ve vztahu k počtu svateb než jiná 

léta. 16. května byla opět jedna zlatá svatba, a to manželů Jiřiny a Vladimíra Polákových. 
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18. dubna byly na Vítání dětí do svazku obce pozvány 4 děti, dostavily se 3, 24. října 

bylo pozváno 8 dětí, dostavilo se 7 dívek. Program pro rodiče předvedly děti z naší školy pod 

vedením paní učitelky Mgr. Filkászové. Závěrečné fotografování obstaral pan Ponížil, který 

slavnostní akce fotografuje již léta. Sami rodiče si tuto slavnostní chvilku nenechali ujít a s 

fotoaparátem i kamerou zachytili své drahé. V dubnu to byly tyto děti – Martin Slovák, Justýna 

Ježová a Nela Palkovská. Další pozvané dítě – Filip Vojtěchovský zde chyběl. V říjnu se 

dostavily: Julie Bartková, Julie Brejchová, Daniel Švec, Natálie Šaková, Lenka Tichá, Eva 

Procházková a Lucie Bartáková. Chyběla Nikola Skácelová. 

Již třetím rokem se „deváťáci“ koncem školního roku zúčastnili posezení se starostou 

obce, kde je jim mimo pohoštění a odpovědi na jejich zvídavé otázky, předán dáreček, který 

jim má připomínat nejen školu, ale i obec. Na závěr této milé akce se žáci podepisují do Pamětní 

knihy. 

Tradicí se už stalo šerpování našich prvňáčků. První den školní výuky (letos to bylo  

1. září) ze společného vítání odcházejí, aby jim pan starosta s místostarostou předal šerpy a tím 

je přijal mezi žáky. Na šerpě září nápis prvňáček. Zároveň jim paní učitelka předala malý 

dáreček – polštářek do třídy pro čas odpočinku od hodin vyučování – a rodiče tisícikorunový 

příspěvek. Za naše prvňáčky se do Pamětní knihy zapisuje jeden z rodičů. 

Obě akce byly slavnostní a líbily se dětem i rodičům. 

Původ a význam jmen letošních novorozeňat je zajímavý a stojí za zaznamenání. 

Filip původ řecký význam – milovník koní 

Julie původ latinský význam – vlasatá 

Anna původ hebrejský význam – milostivá 

Daniel původ hebrejský význam – soudce 

Natálie původ latinský význam – narozeniny 

Lenka původ řecký od Heleny význam – pochodeň 

Lucie původ latinský význam – světlo, zářící 

Nikola původ řecký význam – vítězka nad lidem 

Kryštof původ řecký význam – nositel Krista 

Kamila původ latinský význam – urozená služebnice 

David původ hebrejský význam – miláček 

Tomáš původ aramejský význam – dvojče, blíženec, nevěřící 
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Základní škola 
 

Velkou událostí letošního roku byl nástup nového ředitele školy. Od listopadu, kdy byl 

odvolán ředitel Mgr. Jiří Toman, měla škola zastupující ředitelku, původní zástupkyni paní 

Mgr. Vlastu Novákovou. Byl vypsán konkurz na nového ředitele, později než by bylo možno, 

protože se odvolaný pan ředitel soudil. K 1. červenci letošního roku vyhrál konkurz syn 

bývalého ředitele školy pana Čuky. Popudem, aby se Mgr. Vladimír Čuka přihlásil, byla vize o 

úpravách školy plánovaná současným zastupitelstvem. Prostředí školy po rekonstrukci přímo 

volalo. O začátku této dlouhodobé rekonstrukce se lze dočíst v loňské kronice v kapitole ZŠ. 

Výstavba pavilonu se zdařila a patřila k impulsům podat si přihlášku do konkurzu. Lze z ní totiž 

vyčíst, že spolupráce se zřizovatelem, to je Obecní úřad, bude dobrá ke spokojenosti školy i 

zřizovatele. Vždyť v posledních dvou letech byla vyměněna okna za plastová, mimo pavilon 

provedena kompletní rekonstrukce sociálního zařízení školy a vybudování nové odpovídající 

sborovny. 

Vize našeho nového pana ředitele, a to komplexní rekonstrukce učeben pro 4. až 6. třídu, 

nová výstavba tělocvičny, kde nebudou chybět šatny, sociální zařízení a sprchy nejen pro žáky, 

ale i veřejnost, která školní tělocvičnu využívá. Dále chybí klubovna a jedno oddělení školní 

družiny. Už nyní, po nástupu pana ředitele se celá činnost pedagogického sboru zaměřovala k 

tomu, aby občané věděli, jak se škola lepší nejen ve vzhledu. Do Zpravodaje přibylo příspěvků 

o práci školy. Budou-li spokojeny děti, budou spokojeni i rodiče a budou své děti do školy 

přihlašovat. 

Nástupem pana ředitele Mgr. Čuky snad bude ukončen nepříjemný spor s odvolaným 

panem ředitelem Tomanem. V soudním sporu, který měl několik pokračování a vždy s prohrou 

nikoliv školy a obce, obec a školu zastupoval Mgr. Ilja Spurný. Byla to kauza (a ještě stále trvá) 

s odvolaným ředitelem Mgr. Jiřím Tomanem a Obecním úřadem jako zřizovatelem ZŠ. 

Další událostí, která zajímala hlavně maminky malých dětí, byla rekonstrukce 2 tříd 

Mateřské školy. V bývalých prostorách budovy čp. 101 – u kostela, kde byly třídy 1. až 3. a 

školní družina se za dva měsíce prázdnin měla stát Mateřská škola. Termín šibeniční a bylo 

skoro neuvěřitelné, že se to podařilo v polovině srpna přesto, že se musely řešit nenadálé 

problémy. 

Prvním impulsem úvah byla nutnost řešit sociální zařízení, v současnosti nevyhovující 

a malou kapacitu školky při současném růstu obce. To bylo před třemi lety. Za poměrně krátkou 

dobu, vzhledem k vyřizování všech povolení – a nebylo jich málo – byla celá rekonstrukce 

hotová. Díky patří dodavatelským firmám, a hlavně obecním zaměstnancům, kteří se zasloužili 

o zdárný průběh celé akce. Měli pomocníky i z řad rodičů a při zařizování nelze zapomenout 

na kolektiv pracovnic školky. Zasloužily se nejen o dokonalou výzdobu a výběr hraček a 

pomůcek, ale i o úklid po skončených pracích. 

V nových prostorách byly vybudovány dvě výdejny jídla s myčkou na nádobí, nová 

sociální zařízení pro děti i personál, sanitární zařízení a šatny pro učitelky. Nezapomnělo se ani 

na kancelář. Ke každé třídě nyní patři umyvárna a šatna. Školka byla vybavena novým 
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nábytkem od našeho stolaře pana Dadáka. Nechybí ani sklady pro uložení pomůcek jak 

učebních, tak pro výtvarnou a tělovýchovnou činnost. Nákup nových hraček a didaktické 

techniky završil nádheru tohoto komplexu mateřské školky. Máme být na co pyšní. Po otevření 

pavilonu v loňském roce je rekonstruovaná školka krásným pokračováním péče obce o naše 

děti a jejich vzdělání. 

Slavnostní otevření se uskutečnilo 23. října a zájem občanů o zrestaurovanou školku byl 

veliký a celkem pochopitelný. Nad celkovým pojetím a vybudováním se mnohým lidem 

„ztratila údivem řeč“.  

Zároveň tu byly vybudovány prostory pro klub BERUŠKA, o kterém se psalo v 

minulých kronikách. Dnes má klub hlavní místnost vybavenou hračkami a nábytkem, 

kočárkárnu s předsíňkou, sanitární zařízení i možnost pro maminky uvařit si kávu či čaj. Je to 

pro naše nejmenší a je čím se pochlubit. Provoz se zvýšil z původně jednoho dne v týdnu na 4x 

týdně a stále je plno. 

Místnosti bývalé mateřské školy osiřely a čekají na rekonstrukci. Od příštího roku 

vznikne 3. oddělení MŠ. Od září bylo zapsáno 57 dětí, od ledna příštího roku po otevření 

oddělení přibude dalších 11 dětí, čímž bude školka plně vytížena. Zájem o zápis do této nové 

školky se zvedl. Přednost budou mít vždy děti z naší obce. Lákalo nejen krásné prostředí, ale 

také nabídka různých zájmových činností. Jsou to divadelní a hudební představení přímo v 

prostorách školky nebo v Olomouci, návštěvy výstav a jiných kulturních akcí, seznamování s 

cizím jazykem, výtvarný kroužek, lyžování v Hlubočkách, plavecký výcvik, školní výlet, 

karneval, Mikuláš ve školce, oslava Mezinárodního dne dětí, rozloučení se školkou pro 

odcházející děti a další akce. Letos se mezi jinými akcemi moc líbila dýňová strašidla. 

I Základní škola pořádá spoustu akcí a mezi nejoblíbenější patřila pohádková noc ve 

škole, šerpování prvňáčků, slet čarodějnic a mnohé další akce, o kterých se dočteme kronikách 

minulých let. V letošním roce získali soutěžící první místo v účasti Dne Evropy. Prezentace 

Estonska bude pro účastníky památná už proto, že odměnou za pečlivou přípravu jim bude 

zájezd do zahraničí. Pro prezentaci školy to byl nemalý úspěch. 

V tomto roce byla řešena otázka písemného projevu. V rámci projektu Comenia – název 

nového českého písma – bylo vyvinuto nespojovací psací písmo pod názvem Comenia skript, 

které je podobné kurzivě. Tento úkol se plnil pod záštitou Pedagogické fakulty Karlovy 

univerzity v Praze. Výhodou by mělo být, že se děti vlastně budou učit jen 2 druhy, malá a 

velká písmena, zatím co nyní děti píší jiným písmem, než když čtou. Naše škola zatím tímto 

písmem děti nevyučuje. 

V porovnání s ostatními účastníky kraje Olomouc naši žáci (Michal Šimonek, Veronika 

Koníčková a Iveta Opichalová) dosáhli vynikajících výsledků v soutěžích.  

V pedagogickém sboru došlo ke změnám. Do důchodu odešla paní učitelka  

Mgr. Jaroslava Bajgarová, na školu byla přijata paní Mgr. Josefčuková, která od 1. června 

odešla a na její místo přišla Mgr. Kateřina Kuchrýková. 
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Do důchodu odešel ke stejnému termínu jako paní učitelka i její manžel, školník 

Radovan Bajgar, narozdíl od své paní šel do předčasného důchodu. Jeho místo zaujal pan 

František Stejskal, který bydlí nedaleko školy. 

Škola si vede svou kroniku a o úspěších a akcích pravidelně přispívá do Zpravodaje. 

Nedílnou součástí školy je školní jídelna, která vaří i pro důchodce, pokud mají zájem. 

O mlsné jazýčky se staraly 3 kuchařky a vedoucí jídelny. Kuchařka paní Jarmila Havlíková 

odešla také do důchodu a její místo převzala Ida Vojáčková. Vedoucí kuchařkou zůstává paní 

Vratislava Procházková a další kuchařkou je paní Zdena Sváková. Vedoucí školní jídelny 

sestavuje jídelníčky a stará se o přísun potravin. Děti ji znají, paní Jarmila Schullová. 

O stále malém počtu žáků se lze přesvědčit v přehledu tříd (šk. rok 2009/2010): 

1. třída Mgr. Ivana Filkászová 18 žáků 

2. třída Mgr. Věra Vymlátilová 12 žáků 

3. třída Mgr. Alena Zapletalová 13 žáků 

4. třída Mgr. Dana Andrlíková 7 žáků 

5. třída Mgr. Eva Pospíšilová 10 žáků 

6. třída Mgr. Heda Kratochvílová 16 žáků 

7. třída Mgr. Dana Klusáková – Kacálková  12 žáků 

8. třída Mgr. Ludmila Josefčuková 

Mgr. Kateřina Kuchrýková 

21 žáků 

9. třída Mgr. Iveta Šutová 10 žáků 

 

Celkem 119 žáků na konci školního roku. Protože školka byla plně obsazena, je tu 

předpoklad, že v dalších letech dojde ke změně a počet žáků se znatelně zvýší. 

Školní družina má 2 oddělení, I. oddělení (1. a 2. ročník) vede vychovatelka Kateřina 

Kováčová, Dis., II. oddělení (3., 4. a 5. ročník) vede Mgr. Barbora Vrbíková (dcera učitelky 

MŠ). Asistentkou pedagoga v 6. třídě je Mgr. Lenka Čuková – pomáhá s hůře zvladatelným 

dítětem. 

Na škole pracovalo 19 kroužků, které většinou vedli pedagogičtí pracovníci školy. Do 

náplně patřily i školní výlety a exkurze, které i letos byly velmi zdařilé. 

Závěrem malou perličku – učí tu 2 bývalé žákyně školy, Mgr. Barbora Vrbíková a  

Mgr. Lenka Čuková, která je zároveň neteří pana ředitele. 
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Firmy 
 

I firem v naší obci – WANZL, APETIT, Obalovna, FAMO – se dotkla krize. Bylo nutno 

omezit výrobu a přesto, že toto omezení netrvalo dlouho, strach o zaměstnání mezi lidmi 

přetrvával. Nebylo divu, většina lidi splácí hypotéky a různé jiné půjčky, při neplacení hrozí 

exekuce. 

Na našich pozemcích již několik let stojí obalovna, která je některým lidem v obci trnem 

v oku. Obalovna má povolení jen na určitou dobu a než vyprší, chtěla by se změnit na trvalou. 

Na 15. zasedání zastupitelé žádost odmítli a pověřili starostu k dalším jednáním. Společnost 

SKANSKA smluvně nabídla obci bezúplatnou opravu komunikaci o délce 1 750 m a šířce 6 m. 

To by umožnilo dořešit opravy na Malém i Velkém Válkově, na Malém Klupoři, k Floriánku a 

zejména nápravu havarijního stavu komunikaci Za Školou a u firmy FAMO. Zdarma již opravili 

vozovku u bývalé firmy KALORIE a po ukončení oprav Mateřské školy upraví silnici od 

kostela k potoku. Zatím obalovna má povolení vyrábět do roku 2020. Bylo tedy rozhodnuto, že 

se firma stane trvalou za podmínek ve smlouvě. Desítky těchto obaloven v republice o takové 

smlouvě nejednaly, je pro obec výhodná. Firma produkuje od roku 2004, strach ze zápachu už 

většinou pominul, cítit byl zápach výjimečně a doprava byla realizována po rychlostní 

komunikaci R-35. Obec nezatěžuje obalovna, ale SKANSKA – betonárna v prostorách 

Zemědělského družstva. Je to úplně jiný podnik a čeká na řešení. 

O družstvu zmínka v kapitole Obecní úřad strana 6. V tomto roce vévodily polím řepka, 

chmel a kukuřice. Obec se na jaře ztrácela ve žluté záplavě. Díky tomu ale naše družstvo není 

v pasivu, ale právě naopak. Výdělky nebyly horentní, viz minulé kroniky. Vedle jiných družstev 

v republice jsme na tom vlastně dobře. Družstvo se stále drží. 

Vzhledem k velké výstavbě rodinných domků v obci a menších průmyslových firem byl 

obecní úřad nucen aktualizovat Územní plán obce. O změnu žádaly Ministavebniny, společnost 

WANZL a společnost HORSTAV. Vždy šlo o plochu pro lehkou výrobu a skladování. Co bude 

povoleno, závisí od jednotlivých plánů a jejich ukazatelů. 

 

Římskokatolická farnost 
 

Naše farnost se připojila k Tříkrálové sbírce a v obci se vybralo 12 224 Kč. Peníze jdou 

na projekty olomoucké arcidiecézní charity a na její humanitární pomoc v zahraničí. V celé 

olomoucké arcidiecézi se vybralo něco přes 19 milionů Kč, v celé republice přes 64 mil. Kč.  

Farní úřad v rámci ekumenické spolupráce mezi křesťanskými církvemi nabízí možnost 

vypravení pohřbu z našeho kostela. Tuto službu mohou využít pozůstalí, i když rakev bude 

zpopelněna. Celý pohřeb lze vyjednat na naší faře.  

Letošní Velikonoce začaly Květnovou neděli 5. dubna. Hlavní dny – Velikonoční neděli 

a pondělí – byly 12. a 13. dubna. 
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V neděli 31. května se konal v kostele koncert duchovní hudby mužského pěveckého 

sboru Nešvera. Koncerty opakovaně zařizoval náš pan farář obvykle na prosinec nebo leden. Je 

chvályhodné, že sbor tak slavného jména jezdí zpívat i do menších obci. U nás se o to zasloužil 

náš pan farář. Škoda, že zrovna na tento koncert přišlo málo lidi. V zimních měsících jich bývá 

přece jen víc. Měli bychom si víc vážit hudebních děl, která uchvacovala posluchače po celá 

staletí. 

Ve dnech 26.–28. září 2009 navštívil naši zemi papež Benedikt XVI. I našim občanům 

bylo umožněno jet na jeho mši buď v Brně, nebo Mladé Boleslavi. 

Svatý Leonard je patronem zdejšího chrámu. Na jeho svátek se v obci konají hody.  

9. listopadu byla v kostele slavná vše svatá a při ní zazpíval Chorus Marianus Tršice, který u 

nás v kostele nebyl nováčkem. Další sbírka na Charitu proběhla právě při této mši, bylo lze 

přispět i odevzdáním daru na faře do 16. listopadu. 

Po dlouhých průtazích způsobených památkáři se podařilo získat povolení k provedení 

izolace ohradní zdi. Částkou 300 000,- Kč přislíbila pomoc i obec, dále dotace Evropského 

fondu pro obnovu venkova. Celková částka opravy je 1 600 000,- Kč. 

Od začátku letošního školního roku probíhala výuka děti od 2. do 5. třídy na faře v 

odpoledních hodinách, děti vyučuje paní katechetka z Olomouce. Starší děti si vzal na starost 

sám pan farář a vždy v pátek od 16:30 do 17:15 hodin. Děti se do výuky náboženství mohou 

přihlásit na faře nebo ve škole jen se souhlasem rodičů. 

Adventní předvánoční doba začala 29. listopadu 2009. Pořad bohoslužeb byl vždy 

vyvěšen ve farní skříňce. Slavné bohoslužby o vánočních svátcích byly završeny vánočním 

koncertem v neděli 27. prosince. Účinkoval jako v listopadu o hodech opět Chorus Marianus z 

Tršic. Vstupné jako vždy dobrovolné, výtěžek pro potřeby farnosti. 

Pravidelnými informacemi ve farní skříňce i příspěvky do Zpravodaje byli občané 

seznamováni s mimořádnými akcemi farního úřadu, např. pouť na Hostýn či setkání s papežem 

a s pravidelnými pořady bohoslužeb. Skříňka je umístěna za kostelem u ohradní zdi vedle kříže. 

V části Kaleidoskop průřez životem našeho pana faráře. 

 

Organizace 
 

Český červený Kříž a Český svaz žen se během roku drželi vyzkoušených programů z 

dřívějších let. Vedle hasičů, myslivců a fotbalistů chybí těmto dvěma organizacím mládí. Jejich 

členská základna je složena ponejvíce ze seniorů a ani jedné z nich se nedařil příliv mladé 

generace. U hasičů a fotbalistů je to jiné. Obě organizace zapojují děti do kroužků a tím se 

stávají zálohou budoucích členů. 



18 

 

 

Začátkem roku Sboru dobrovolných hasičů Obecní úřad koupil automobilovou požární 

stříkačku. Není nová, byla vyrobena v roce 1983 ve Vysokém Mýtě. V roce 1999 stříkačku od 

Hasičského záchranného sboru odkoupila obec Tršice. Po 7 letech mělo dojít k náročně opravě, 

a té se hasičské auto dočkalo až po odkoupení naší obcí pro Sbor dobrovolných hasičů. Opravy 

stály 291 000 Kč, Olomoucký kraj přispěl částkou 50 000 Kč. Po opravě se vůz stal chloubou 

našeho sboru. Je to cisternová automobilová stříkačka, průtok vody 2 500 m/min. Je speciální, 

určeno pro hašení požárů v místech s nedostatkem vody. Vozidlo lze použít na všech i 

nezpevněných komunikacích. 

V obci bylo rozmístěno 37 hydrantů. V dubnu příslušníci zásahové jednotky provedli 

jejich kontrolu a hydranty byly označeny modrou barvou. Použitelných je asi 60 %, ostatní 

čekají na opravu. 

Investice obce do požární techniky se vyplatila, požární sbor získává oblibu. Mladí 

hasiči opravili stávající hasičskou techniku a podařilo se vytvořit skupinu, která reprezentovala 

SDH Hněvotín i letos na soutěžích. 

Tento tým má 7 členů: Michal Bernát, Lukáš Burďák, Jan Čtvrtlík, Petr Krupáš, Martin 

Mačák, Petr Pokorný ml. a Michal Žák. Trénovali hned od jara a v sezoně se účastnili 4 soutěží. 

Dvě z nich stály za zaznamenání. 

První ve Slatinkách o „Pohár Velkého Kosíře“, kde soutěžilo 13 družstev. Naši byli 

úspěšní, získali ve štafetách 1. místo, v požárním útoku byli 7. Čerpadlo, se kterým byli na 

soutěži, vyvolalo údiv a překvapení. Má už vlastně historickou hodnotu – 100 let – stále je 

funkční. 

Další 3 soutěže byly v září, nejzajímavější v Kostelci na Hané pod názvem „O hanáckó 

sekyrko“. Soutěžilo 15 týmů. Poloprofesionálních a dobrovolných. Náročnost lze poznat nejen 

z toho, že soutěž probíhala v noci, ale i délka trasy asi 60 km byla mimořádná. Bylo nutno splnit 

několik disciplín – rychlost ustrojení, řešení autonehody, únik nebezpečné látky – jen jako 

příklad. Náš tým nasbíral zkušenosti a jeho umístění na 9. místě, vzhledem k tomu, že trénovali 

jen půl roku, bylo dobré. 

Sbor Dobrovolných hasičů pořádá pravidelné akce, příklad ke Dni dětí a nově má 

družstva dětí, kde vychovává svůj dorost jako budoucí členy SDH.  

Myslivecké sdružení se zaměřilo opět na zlepšující se životní prostředí, a hlavně na naše 

okolí. Hned z jara vyčistili a ošetřili členové MS výsadbu nového remízku. Nemohla se tu 

použít technika, tak suchou buřinu vytrhávali ručně. Opravili i shozené části oplocení (co je to 

za lidi, kteří je ničí?), dále nahradili vymrzlé rostliny novými a byl obnoven mulč. Počasí 20ti 

brigádníkům zrovna nepřálo, ale pracovalo se bez ohledu na nepřízeň. Myslivce v jejich práci 

podporuje nejen obec, ale i naše Zemědělské družstvo. 

Jejich letošní ples byl mimořádně zdařilý. Organizaci plesu nesvěřili jako jiná léta 

místnímu hostinci, ale postarali se sami. Už jenom výzdoba hosty překvapila, sál se změnil v 

les, nechyběla tu ani zvěř a myslivecké zařízení. V krmelci nabízeli zvěřinové pochoutky – 

srnčí řízky, guláš nebo pečeného divočáka. Ve studánce tekutiny, v noře „U Starého jezevce“ 

nabízeli ostřejší nápoje. Samotný ples byl zahájen fanfárami, kterými byl dotvářen celý večer. 
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Před půlnocí trubači ohlásili losování myslivecké tomboly, kde bylo více jak 70 cen. 

Losování se protáhlo, ale ceny stály za čekání – 60 kg těžký divočák, nebo jízdní kolo a mnoho 

dalších. Líbila se i novinka, že na vstupu mohl někdo vyhrát kus srnčího. Zábava trvala do 

časných ranních hodin a přítomnost asi 200 občanů odměnila organizátory. Při současných 

menších návštěvách jiných plesů to byl úspěch. 

FC Hněvotín se nezabýval jen sportem, ale letos po dohodě s Obecním úřadem před 

plánovanou zástavbou bylo v areálu vykáceno 32 přerostlých a nebezpečných stromů. Byly to 

pozůstatky sázení rychle rostoucích dřevin (topol černý a kanadský) v padesátých letech. Za 

pokácené stromy do 3 let bude vysázeno 100 stromů. 

Současná mladá generace bývá nazývána generací televizní a v posledních letech 

počítačovou. Bylo proto pro náš fotbalový klub překvapením milým velké zaujetí nejmladší 

generace o fotbal. Nejen mezi chlapci, ale i mezi děvčaty. V té době měl fotbalový klub pouze 

družstvo starších žáků – v roce 2005. Pro zájem dětí družstvo rozdělili pro děti do 12 let a starší 

12 let. V té době bylo družstvo starších žáků a mladších žáků. Už v ročníku 2007/8 byli zařazeni 

do okresního přeboru. Sezóna byla náročná, děti přibývalo a bylo vytvořeno družstvo 

nejmladších žáků. Je to přípravka a trénovala vždy ve středu a v pátek od 16 hodin. Mladší žáci 

měli trénink v pondělí a čtvrtek v tentýž čas. Trenéři jen dva, tak by rádi přijali pomoc z řad 

bývalých hráčů nebo rodičů. Výbor FC Hněvotín tuto práci trenérů s dětmi oceňuje a rodiče 

jsou spokojeni, že jejich ratolesti nesedí stále jen doma u počítačů nebo televize. Kdo ví, jací 

hráči z nich po čase vyrostou. Hráčka Králová, která prošla jak mladšími, tak staršími žáky u 

nás, je dnes členkou týmu Nové Sady Olomouc, který hraje Moravskoslezskou ligu žen. 

Fotbalový klub má svou vlastní kroniku, tak už jen krátce. 

Jarní soutěže: 

Krajský přebor mužů 7. místo z 16 týmů 

III. třída dorost 2. místo z 9 týmů 

II. třída starší žáci 6. místo z 13 týmů 

II. třída mladší žáci 2. místo z 5 týmů 
 

Podzimní soutěže: 

Krajský přebor mužů 12. místo z 16 týmů 

II. třída dorost 6. místo z 13 týmů 

II. třída starší žáci 11. místo z 12 týmů 

III. třída starší žáci 8. místo z 8 týmů     poslední 

 

Výměna trenéra na podzim už moc nezachránila. Letos byli trenéři vyměněni dvakrát. 

Ladislav Kučerňák dlouho nevydržel a vyvrcholení krize mezi mužstvem a trenérem se stala 

porážka v Kozlovicích 9:0. Na trenérskou lavičku se vrátil Radek Šindelář a ten hněvotínské 
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fotbalové prostředí dobře zná. Byl tím, kdo v minulých letech dovedl tým k největším 

úspěchům. 

V plánované rekonstrukci a modernizaci sportovního areálu FC Hněvotín – hraje se tu 

malá kopaná, tenis i volejbal – byl udělán první krok. Tím bylo vybudování hřiště s umělým 

povrchem v části areálu podél Topolanské ulice. Hřiště má rozměry 56x35 metrů a je po celém 

obvodu do výše 6 metrů oploceno (3 m plot, dál už jen síť). Má umělé osvětlení a je určeno pro 

kopanou nejen pro týmy FC, ale například i pro žáky základní školy. Lze je využít pro soutěže 

v malé kopané. Byly by tu i jiné možnosti, ale to ukáže čas. 

Členové FC Hněvotín již více méně tradičně měli na starost uspořádání „Sportovního 

odpoledne obce“. Počasí přálo, a tak po letních prázdninách v neděli 13. září klání v tradičních 

disciplínách začalo. 70 občanů – sportovců soutěžilo ve fotbale, tenise, volejbale a ve střelbě 

ze vzduchové pušky. Všichni se bavili, soutěžící i diváci a hlavně fandové. Pro děti naši hasiči 

přichystali pěnovou lázeň, u dětí tak oblíbenou. Atraktivní propagační seskok parašutistů z 

Hanáckého paraklubu všechny potěšil. Občerstvení z udírny a podvečerní vystoupení country 

kapely bylo tou báječnou tečkou za krásným odpolednem. Zasloužili se o to i manželé 

Mlčochovi, pan Niessner a paní Skopalová. 

Kdyby došlo na srovnání akcí a činnosti organizací, tak nejvíce jich měl právě  

FC Hněvotín. Daleko za ním nebyl hasičský sbor. 

 

Kaleidoskop 
 

- Poplatky – za svoz komunálního odpadu za tento rok je 300,- Kč za osobu. Obecní úřad 

zdůrazňuje důležitost třídění odpadů. Odpadů neubývá, stále přibývá, pokud nechceme být 

zavaleni, měli bychom se snažit pomáhat, nikoliv situaci zhoršovat odkládáním kde se komu 

zamane. Pravidelný odvoz staré elektroniky a jiného velkého odpadu pravidelně organizuje 

Obecní úřad. 

 

Poplatek za psa činil 100,- Kč, za druhého a dalšího psa je to 150,- Kč 

 

Vodné a stočné lze hradit zálohově nebo najednou a cena byla letos 20,- Kč/m3 a 22,- Kč/m3 

stočné. Platit lze přímo na obci hotově nebo převodním příkazem – to platí pro všechny tyto 

poplatky. 

 

- Přestože se nám povodně v současné podobě vyhnuly, poslední byla v roce 1962, kdy se při 

bouřce rozlil hněvotínský potok – bylo provedeno pročištění koryta potoka, který 

obhospodařovala hospodářská správa z Prostějova. Na vyčištění horní části investovala 

správa 300 000,- Kč. Obecní zatrubněnou část, která je zanesená bahnem, hnijícími zbytky, 

větvemi a různými odpady, lze čistit až po jejich akci. Tím bude částečně vesnice chráněna 

před přílivem vody.  

 

- Kdy se můžou kácet stromy? V období vegetačního klidu, který je obvykle od začátku 

listopadu do konce března. Bez povolení kácet nelze. K žádosti ke kácení je nutný výpis z 

katastru nemovitostí, který dokládá, že žadatel je vlastníkem. Dále snímek pozemkové 
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mapy i s nákresem umístění stromu, který chceme kácet. Obecní úřad nechává žadatele 

doplnit vykácené dřeviny novými sazenicemi stromů. Je tu výjimka – v případě ohrožení 

života či zdraví lze skácet hned a do 15 dnů oznámit na úřadě.  

 

- V květnu se psi pravidelně očkují proti vzteklině. Je povinností majitele dát psa očkovat.  

 

- Boj proti vandalismu je boj trvalý. Letos v měsíci dubnu se s pojmem vandalismus 

seznamovali naši žáci. Sami během měsíců duben a květen hledali stopy i v naší obci a ke 

svému překvapení z jejich fotografií vytvořili celou nástěnku. I to je jedna z cest, jak se 

bránit.  

 

- V blízkém okolí naší obce se nacházejí Evropsky významné lokality nejvzácnějších a 

nejohroženějších druhů na přírodních stanovištích. Čechy pod Kosířem mají rozlohu  

0,39 ha a chráněným živočichem se tu stal Vrápenec malý – druh netopýra. Letní kolonie 

vrápence jsou v prostorách pod hlavním schodištěm vedoucím do zámeckého parku. Tato 

kolonie patří mezi 5 největších tohoto druhu v republice. 

 

Další chráněná oblast je na Kosíři – lomech. Na rozloze 23,86 ha a je tu opět přástevník 

kostivalový a z rostlin koniklec velkokvětý. V době květu na jaře se zbarví modře. Jsou to 

opuštěné vápencové lomy jižně od Slatinek. 

 

- Ke stále se zvyšujícímu provozu na silnicích, který obtěžoval hlavně na trase  

Olomouc–Lutín a Hněvotín–Topolany, přibyla v poslední době ještě další pohroma, a to 

ilegální motorismus. Ukázky takové bezohledné jízdy ukazovala televize. A teď tento 

ilegální motorismus přišel i k nám. Jde o používání aut, motorek, čtyřkolek a sněžných 

skútrů tam, kam nesmějí, kde to zakazuje zákon. Dříve se jezdilo terénními motocykly, 

móda čtyřkolek tento problém znásobila. Naši „ilegální“ řidiči v okolí chmelnic a přes pole. 

Za jejich jízdami bývá poničená vegetace, vyplašená zvěř a škody na polích. Docházelo k 

porušování mnoha zákonů, nejčastěji o ochraně přírody a krajiny, o lesích, o myslivosti. 

Hrozí zde pokuta až 100 000,- Kč. Oznámení o těchto nelegálních aktivitách některých 

občanů – často i dětí – v letošním červnovém Zpravodaji snad dopomůže k tomu, abychom 

na tyto řidiče upozornili. Nemusíme být ochránci přírody, abychom proti těmto řidičům 

zaujali odmítavý postoj a dokázali na ně upozornit. Důležité je, uvědomit si, že zákaz vjezdu 

neurčuje značka, ale zákon, a to tito řidiči neuznávají. 

 

- Pandemická chřipka v letošním roce zchvátila i naše občany. Bohužel, ani u nás se očkování 

proti chřipce nesetkalo s velkým zájmem a o ani u důchodců, kteří ji nemuseli platit. Umíme 

se starat o své zdraví? 

 

- Náš jazyk je pod vlivem globalizace. Svět se zmenšil, jeho běh se zrychluje, naši občané 

cestují do celého světa. Informace odkudkoliv díky médiím a internetu jsou ihned k 

dispozici. Televize, filmy, tiskoviny, hudba a internet se stala hlavními místy k přejímání 

anglických výrazů či slov. Zvláště je to patrné u moderní hudby a internetu a mnohdy ti 

dříve narození ani neví, o čem se třeba v televizi mluví. Ztrácejí se česká slova a jsou 

nahrazována anglickými nebo přímo amerikanismy. Bohužel, nikdo náš jazyk nechrání, ale 

když přežil český jazyk germanizaci, přežije i globalizaci. Lze namítnout, že český jazyk se 

udržel na vesnicích, dnes rozdíl mezi městem a venkovem se ztrácí. 
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- Jsme informováni jen o samých nepříjemnostech – potopa, požár, zemětřesení, války na 

jiných kontinentech, ... – je toho tolik, když si pustíte zprávy, buď v radiu či v televizi, 

přečtete si noviny, těch problémů je tolik, a nelze je ovlivnit, nelze se divit, že lidé v mnoha 

případech trpí depresemi. Čím vyvážit smutek, když v programu televize běží zase jen 

americké „krváky“ plné střílení. Rada, aby se lidé nedívali na takovéto vysílání, vlastně není 

k ničemu, protože lepší náhradní program většinou nebyl. Snahy o jiné naplnění volného 

času se nesetkávaly s velkým úspěchem. „Papučová kultura“ je tak pohodlná. 

 

- Kolem nás se pohybují bezdomovci, žebráci, feťáci a co nevidíme u nás doma, stačí vyjet 

do Olomouce. I naši mladí, když vyjdou školu, nenajdou snadno práci, zaměstnavatelé 

vyžadují praxi a kde ji vzít? Zhoršily se mezilidské vztahy, bezohlednost na silnicích, 

zvýšená kriminalita, „náboženství“ jménem peníze je příčinou. Je vždy výhodou zlepšená 

vybavenost domácností mobily, myčkami, počítači, internetem, když na to musíme zvýšit 

pracovní vypětí, abychom tyto vymoženosti zaplatili? Děti si přestaly hrát na ulicích, sedí 

doma u počítačů – ještě nedávno u televize – a vyhledávají hry, které bývají plné násilí. 

Stačí se projít vesnicí a vlastně nepotkáte moc děti ani dospělých. Kolem vás „frčí“ auta a i 

naše děti do školky či školy přijíždějí autem, často tak i odjíždějí, hlavně děti ze školky. 

Nedostatek běžného pohybu školka ani škola nenahradí. Jen malé procento řidičů nahrazuje 

nedostatek pohybu sportem. 

 

- Pro přemíru právě těch negativních jevů zapomínáme na klady této doby – lepší péče o naše 

domy, možnost i neuvážených nákupů, výjezdů do ciziny, možnost studia jinde než doma, 

pravidelné dovolené u moře a další výhody. Jenže velká většina lidí nemá takové příjmy, a 

tak se zadluží, a i letos přibývalo zadlužených lidí, kteří nakupovali neuváženě. Komu dávat 

vinu? Reklamám? 

 

- Pohlednici Hněvotína lze u nás koupit v obchodě se smíšeným zbožím na křižovatce. První 

takový pohled z roku 1898 je v německém jazyce a obec označena NEBOTEIN. Mnohem 

později vyšel další už v české verzi a jeden v českoněmecké. Na pohlednicích je škola, fara, 

kostel, parčík s památníkem na 1. světovou válku, pohledy ke kostelu a od kostela. Na 

novější je už nová výstavba v ulici U Floriánka a bývalá ubytovna a stravovna 

Zemědělského družstva. Před lety ji družstvo prodalo a sloužila jako ubytovna pro dělníky 

na výstavbě dálničního obchvatu Olomouce, který se bezmála dotýká pozemků obce. 

 

- SILVESTR – slavení v tomto dni, jak ho známe v současné době, nemá žádný podklad v 

historii. Teprve počátkem 20. století se stalo typickým slavení ve společnosti, kdy 

nechyběly papírové konfety, půlnoční přípitek a program, který obstarávali známí herci a 

známé osobnosti. Neměla tu chybět živá hudba a takový program probíhal téměř ve všech 

hospodách. Časopis „Život města“ konstatoval v roce 1923: „Skoro třicet tisíc lidí den na 

to stonalo v Olomouci na přeplněné a otrávené žaludky a obepínalo rozpálené těžké hlavy 

ledovými obklady.“ Totalita zavedla lidi do soukromí ke chlebíčkům a vínu s přáteli. Začal 

jim dělat společnost rozhlas, který od padesátých let zařazoval do svého vysílání v tento 

den pásmo vyprávění, scének, komických výstupů a anekdot. To zůstalo do dneška se 

spojením pořadů v televizi. Po sametové revoluci před 20 lety se lidé začali scházet na 

náměstích velkých měst a společně slavit. Druhý den časně zrána už zde fungovaly uklízecí 

čety, aby se po náměstích dalo chodit – rozbitých lahví bezpočet. Silvestr by měl být 

zamyšlením nad prošlým rokem, ale pokud jsou oslavy v mezích, musíme jim fandit. I od 
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nás někteří mladí šli slavit příchod roku do Olomouce. V naší obci už třetím rokem 

Silvestrovskou zábavu pořádá Obecní úřad, a i letos byla s ohňostrojem o půlnoci. Na 

ohňostroj se přišli podívat i někteří občané, kteří neslavili v sále Kulturního domu. A jako 

vždycky, někteří byli půlnočními „rachejtlemi“ nadšení, jiní to považovali za vyhozené 

peníze. I v dnešní době platilo přísloví: „Všem lidem se nezavděčíš“. 

 

- Dne 6. a 7. února byla letos na Obecním úřadě prohlídka kronik, v pátek od 15 do 17 hodin 

a v sobotu od 14 do 17 hodin. Ve srovnání s rokem 2007, kdy byla přítomna i televize a 

spousta našich občanů, byl zájem malý. Nad mnoha fotografiemi a zápisy z let minulých se 

těch 5 žen velmi pobavilo. 

 

- OBECNÍ ZPRAVODAJ – vyšel poprvé 28. dubna 1999 – byl to jeden černobílý list, bez 

obrázků a v tomto roce byl vydán ještě jeden. Až do roku 2006 to byl občasník, který v 

tomto roce změnil název a byl jako Zpravodaj obce Hněvotín vydáván 4x ročně. Barevný 

byl od června 2007, titulní barevnou stránku má od června 2008 a od letošního roku 

vycházel už 6x ročně. Prosincové číslo je už 33. v pořadí. Vychází v nákladu 500 ks a je 

doručeno občanům zdarma. Číslo od čísla je tento obecní časopis hezčí. Mimo jiné se tu 

pravidelně občané dozvídají, co se projednávalo na veřejné schůzi. A protože ty jsou 6x 

ročně, odpovídal tomu i počet čísel Zpravodaje. Dnes má zkrácený název ZPRAVODAJ. 

 

- Náš farář pan Eduard Krumpolc zažil svou štědrovečerní pobožnost – půlnoční – až po 

listopadu 1989. Za komunismu byl tajně vysvěcen, ale kněžské činnosti se nemohl oficiálně 

oddávat. Půlnoční mši mohl přihlížet tehdejší inženýr elektrotechniky jen jako ministrant, 

a to v poměrně vysokém věku. V roce sametové revoluce mu bylo 46 let, na ministranta 

dost vysoký věk, a i proto se dostal k výslechům na StB. Po revoluci přešel z církevního 

podzemní na kazatelnu v Kroměříži. Kostel Panny Marie byl o Štědrém večeru nabitý a pro 

něj to byl úžasný zážitek. Pak studoval v Římě, a nakonec se stal vyučujícím na teologické 

fakultě v Olomouci a farářem v naší obci. Narozdíl od jiných hanáckých farností u nás, kde 

bylo dříve velké německé osídlení, do kostela mnoho lidí nechodí. Pouze jednou v roce, na 

půlnoční, která bývá už v 21 hodin, se kostel zaplní. Pro kněze bývá tato mše jiná, než 

ostatní a v naší obci je náročnější na přípravu, protože jsou tu přítomní lidé, kteří přijdou 

jednou za rok. Slavnostní atmosféra byla letos umocněna hudebním doprovodem chrámový 

sbor z Těšetic zahrál Českou mši vánoční od Ignáce Händela. Na Boží hod pan farář 

odsloužil 4 pobožnosti, a to i v kaplích v Lutíně a Topolanech. Dvě mše byly odslouženy i 

na Štěpána. 

 

- Jak by lidé měli slavit Vánoce? Měli by se zamyslet nad poselstvím Vánoc, kdy na svět 

přišla láska. Proto bychom i my měli předávat lásku navzájem, aby nám krásné vztahy 

vydržely nejen přes celé svátky, ale i po celý rok. 

 

Výstřižek z novin od pana Otáhala.   
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Závěr 

 

Letošní rok – dvacet let od sametové revoluce a mezi lidmi převládá pesimismus a 

zklamání. Růžové brýle z dob totalismu o báječném životě v kapitalismu se ztratily a zůstal 

tvrdý kapitalismus, kde se každý stará jen sám o sebe. Ale je to pravda? Zapomínala se negativa 

totalitní doby, a že jich bylo, vzpomíná se jen na to dobré. Proč stejskalové to dobré nevidí i 

dnes. Jako příklad může posloužit třeba zlepšování vzhledu našich domů v obci i jinde, zvýšení 

počtu aut v rodinách, až nám jejich provoz na silnicích není milý, zvýšení kulturních akcí, 

možnost cestování a studování v zahraničí, velký výběr při nákupech, ... Tak, jak jsou 

vybavovány dnešní byty, o tom se starší generaci ani nesnilo. Pro negativní jevy dnešní doby 

zapomínáme na klady dneška. 

Je to tím, že všechno kolem nás se mění rychleji, než mnozí z nás jsme schopni 

zvládnout. Zrychluje se svět, stále se musíme učit něco nového, to, co známe je většinou k 

ničemu. Chybí čas, aby se změny mohly usadit a důležitá rozhodnutí měla čas dozrávat. Děláme 

pod tlakem, jsme vyždímaní, unavení... Rychlý vývoj stupňuje nároky na člověka. Slibuje 

zlepšení kvality života, ale mnohdy paradoxně přináší nespokojenost, a hlavně se negativně 

podepisuje na zdraví lidí, vztahů, společnosti. Jako příklad slouží zavedení počítačů do života. 

V jejich začátcích se tvrdilo, že ubude papírování a získáme čas. Čas na všechno, co jsme měli 

rádi zrychlením ztrácíme. Když nám chybí peníze, ještě můžeme něco udělat, když nám chybí 

čas, nelze udělat nic – staré přísloví. 

My, lidé 21. století, žijeme ve světě permanentního pokroku, ustavičných proměn, tak 

rychlých, všestranných a hlubokých, že dávno ztrácíme dech a mnohdy se ani nesnažíme 

porozumět. Všechno se řítí kolem nás a vlastně jediné, oč se pokoušíme, je snaha nezbloudit v 

tom konzumním víru. Pospícháme v rytmu pádící globální civilizace a nenapadá nás, co 

bychom si měli počít lepšího. 

Podobný úprk, stejný životní maraton, pouze povolnější, zažili už naši dědové v  

19. století. Tehdy to byla pára a elektrické vedení, dnes počítače, lasery, nanovlákna, GPS 

navigace a ví bůh, jak se všechny přístroje jmenují. 

Otázka zní: Proč se necháváme honit? 
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Přílohy 

 

- Informace o volbách do Evropského parlamentu 5. a 6. června 2009 

- Účetní uzávěrky za rok 2009 

- Příloha účetní uzávěrky 2009 

- Zpráva o výsledku přezkoušení hospodaření obce Hněvotín – 2009 

- Zajímají vás pozemky obce? 

- Zpráva nezávislého auditora 

- Statistika 

- Program koncertu v kostele 

- Řešení stížnosti na potíže s vodou 

 

Pozn. Přílohy jsou uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín.  
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Zápis za rok 2009 má 26 listů. 

Zápis byl schválen komisí pro kulturu, sport, informace a práci se zájmovými 

složkami dne 20. 10. 2011. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Do elektronické podoby převedl Adam Niessner roku 2021 


